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Komisja Spraw Zagranicznych, obradująca pod przewodnictwem posła Tadeusza 
Iwińskiego (SLD), zastępcy przewodniczącego Komisji, zrealizowała następu-
jący porządek obrad: 

– zmiany w składzie prezydium Komisji,
– sprawy bieżące.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Ewa Tempska-Jaczyńska zastępca dyrek-
tora Biura Komisji Sejmowych, Piotr Babiński i Artur Kucharski – z sekretariatu Komisji w Biurze 
Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Jako  przewodniczący-senior  Komisji  otwieram  posiedzenie.  Witam  panie  posłanki 
i panów posłów. Szczególnie serdecznie witam pana posła Jana Rzymełkę oraz pana 
posła Mirona Sycza, którzy uzupełnili skład. W przypadku posła Rzymełki jest to powrót 
„na stare śmieci”. Jak mówią Francuzi: „Zawsze wraca się do pierwszych miłości”. 
Stwierdzam kworum oraz przyjęcie protokołu poprzedniego posiedzenia wobec nie-

wniesienia do niego zastrzeżeń. 
Otrzymali  państwo  porządek  obrad  zawierający  dwa  punkty.  Punkt  1  obejmuje 

zmiany w składzie prezydium Komisji, zaś pkt 2 sprawy bieżące. Jeśli nie usłyszę sprze-
ciwu, uznam porządek obrad za przyjęty. Stwierdzam, że przyjęliśmy porządek obrad.
Jak  wszyscy  wiemy,  22  września  pan  poseł  Grzegorz  Schetyna  został  powołany 

na urząd ministra spraw zagranicznych. Zgodnie z art. 7 ust. 3 Regulaminu Sejmu wyga-
sło jego członkostwo w Komisji Spraw Zagranicznych. Jest to równoznaczne z zakoń-
czeniem pełnienia funkcji przewodniczącego Komisji. Składaliśmy gratulacje obecnemu 
szefowi dyplomacji.
Przypominam, że Komisja na podstawie art. 20 ust. 3 Regulaminu Sejmu powołuje 

i odwołuje członków prezydium w głosowaniu jawnym większością głosów. Głosowanie 
jawne odbywa się przez podniesienie ręki i obliczenie głosów przez sekretarzy Komisji. 
Wybór zostanie dokonany, jeżeli kandydat uzyska zwykłą większość głosów, to znaczy 
więcej głosów za niż przeciwnych. Głosy wstrzymujące się nie są brane pod uwagę.
Przystępując do wyboru przewodniczącego Komisji, zwracam uwagę, że w przypadku 

zgłoszenia większej liczby kandydatów uzyskanie przez pierwszego w kolejności zwykłej 
większości głosów spowoduje jego wybór na przewodniczącego Komisji. Wówczas głoso-
wanie na pozostałe kandydatury stanie się bezprzedmiotowe. 
Czy  powyższe  zasady  głosowania  i wynikające  z nich  konsekwencje  są jasne  dla 

wszystkich? Nikt nie zgłasza wątpliwości. Przepraszam. Czy ktoś się zgłasza?
Myślałem, że w związku z dużą rolą Gdańska w ostatnich latach…

Poseł Dorota Arciszewska-Mielewczyk (PiS):
Jestem z Gdyni.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Miałem na myśli Trójmiasto. Z trudem, ale odróżniam te miasta. Kolega Leszek Miller 
jest posłem z Gdyni. Tym bardziej spoglądamy na to miasto z sympatią.
Rozumiem, że nikt z posłów nie zgłasza wątpliwości. 
Proszę o zgłaszanie kandydatur do objęcia funkcji przewodniczącego Komisji Spraw 

Zagranicznych. Pan poseł Marek Krząkała.
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Poseł Marek Krząkała (PO):
Bardzo dziękuję, panie przewodniczący. W imieniu Klubu Parlamentarnego Platforma 
Obywatelska chciałem zgłosić kandydaturę pana Roberta Tyszkiewicza, dotychczaso-
wego zastępcy przewodniczącego Komisji Spraw Zagranicznych.
Pozwolą  państwo,  że krótko  uzasadnię  tę kandydaturę.  Postać  pana  posła  jest 

dobrze znana. Zabiera głos w sprawach merytorycznych. Unika konfliktów personal-
nych i doskonale potrafi rozwiązywać problemy, a to cecha rzadka w tej Komisji. Myślę, 
że pan przewodniczący wprowadzi nowe standardy pracy Komisji. Ostatnio w rankingu 
„Polityki” uzyskał jedno z czołowych miejsc. 
Istotne jest jego zaangażowanie w kwestie wschodnie. Jest przewodniczącym parla-

mentarnego zespołu ds. Białorusi i naszym przedstawicielem w Zgromadzaniu Parla-
mentarnym Sejmu i Senatu RP oraz Sejmu Republiki Litewskiej oraz Rady Najwyższej 
Ukrainy. Godne podkreślenia jest jego wnikliwe postrzeganie tego, co się dzieje na Ukra-
inie. Sądzę, że tym zagadnieniem Komisja będzie zajmować się w najbliższych latach, 
bo konfliktu nie uda się rozstrzygnąć szybko. 
Z pełnym przekonaniem rekomenduję pana posła Roberta Tyszkiewicza. Wierzę, 

że nie tylko będzie w stanie rozwiązywać nasze wewnętrzne spory, ale także przyczyni 
się do tego, by pozycja Polski w świecie była stabilna i silna.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję bardzo. 
Czy pan poseł Godson chce zabrać głos?

Poseł John Godson (niez.):
Chciałbym zabrać głos, choć wiem, że jestem na przegranej pozycji. Byłoby dobrze, aby 
odbyło się głosowanie. Dlatego chciałbym zaproponować kandydaturę pana Jacka Vin-
centa-Rostowskiego. W ostatnim czasie pan prezydent akcentował jego brak doświadcze-
nia w sprawach zagranicznych. To jest świetne stanowisko, aby zdobyć doświadczenie 
zagraniczne, żeby następnym razem pan prezydent nie użył już tego argumentu. 
Uważam, że pan Jacek Rostowski jest osobą mającą doświadczenie międzynarodowe. 

Takie stanowisko na pewno pomoże mu w karierze międzynarodowej.
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję bardzo. 
Czy są inne kandydatury na przewodniczącego Komisji? Dziękuję.
Zgłoszono dwie kandydatury. Chciałbym zapytać w kolejności zgłoszeń o zgodę kan-

dydatów na kandydowanie. Czy pan poseł Tyszkiewicz wyraża zgodę? Rozumiem, że tak.
Czy pan premier Rostowski wyraża zgodę?

Poseł Jacek Vincent-Rostowski (PO):
Dziękuję panu posłowi za miłe słowa, ale nie mogę się zgodzić na kandydowanie.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Rozumiem. W związku z tym stwierdzam, że została zgłoszona tylko jedna kandydatura 
na przewodniczącego Komisji. Przystępujemy do głosowania.
Kto  jest za przyjęciem wniosku o wybór na przewodniczącego Komisji pana posła 

Roberta Tyszkiewicza? (18) Kto jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (0).
Dziękuję. Informuję, że Komisja jednogłośnie wybrała pana posła Roberta Tyszkiewi-

cza na przewodniczącego Komisji Spraw Zagranicznych. Serdecznie gratuluję wyboru. 

Poseł Robert Tyszkiewicz (PO):
Chciałbym zwrócić się do koleżanek i kolegów z Komisji z prośbą o pomoc. Czas mamy 
trudny w polityce. Jest wiele zacnych i zacniejszych kandydatur niż moja, aby tę funk-
cję pełnić. Uznaję, że moje 7-letnie doświadczenie jako zastępcy przewodniczącego było 
głównym argumentem przemawiającym za objęciem przeze mnie funkcji przewodniczą-
cego Komisji. Tak też odczytuję swoje zadania. 
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Zadaniem przewodniczącego Komisji Spraw Zagranicznych jest organizowanie dobrej 
debaty, w której wybrzmią wszystkie poglądy obecne w parlamencie na sprawy zagra-
niczne. W tak trudnym czasie szczególnym wyzwaniem będzie dążenie do konsensu, 
do wypracowania wspólnego mianownika polskiej polityki zagranicznej. Jest niesłycha-
nie ważne, abyśmy w debacie na forum Komisji, oprócz zaakcentowania naszych róż-
nic, potrafili w każdej sprawie wskazać to, co nas łączy, co jest wspólne. Moje 7-letnie 
doświadczenie uczy, że niekiedy zapominamy, iż znacznie więcej nas łączy, niż różni. 
Będę starał się te wspólne elementy w naszej debacie wydobywać. W czasie, w którym 
przyszło nam działać, będzie niesłychanie ważne, aby polski głos na arenie międzynaro-
dowej brzmiał w sposób zgodny.
Dziękuję serdecznie za zaufanie. Proszę o wsparcie w pełnieniu tej misji. 

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję bardzo. Rozumiem, że pan przewodniczący chciał powiedzieć, że 7 tłustych lat 
należy przedłużyć o dalsze. 
Pan poseł Szczerski.

Poseł Krzysztof Szczerski (PiS):
Gratuluję panu przewodniczącemu wyboru. Cieszę się ze słów o łączeniu różnych wąt-
ków debaty  politycznej w jeden  zgodny  głos. Mam nadzieję,  że pan  przewodniczący 
tę myśl przełoży także na kampanię samorządową, bo jest pan przewodniczącym sztabu 
wyborczego Platformy. Myślę, że doświadczenie jedności w Komisji Spraw Zagranicz-
nych przełoży pan na kształt kampanii wyborczej PO w tych wyborach.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję. Obawiam się, że problematyka międzynarodowa nie będzie miała decydują-
cego znaczenia w wyborach samorządowych.
Ponieważ dotychczasowy zastępca przewodniczącego Komisji, pan poseł Robert Tysz-

kiewicz został wybrany na przewodniczącego, mamy wakat na funkcji wiceprzewodni-
czącego. Obecnie przystępujemy do wyboru zastępcy przewodniczącego Komisji. Proszę 
o zgłaszanie kandydatur.
Pan poseł Andrzej Gałażewski.

Poseł Andrzej Gałażewski (PO):
Dziękuję, panie przewodniczący. Chciałbym zgłosić kandydaturę młodego, szybko roz-
wijającego się posła – Marka Krząkały. Kilka zdań rekomendacji. Pan poseł wspaniale 
uzupełniałby prezydium, którego poszczególni członkowie są wyspecjalizowani w kie-
runkach polityki zagranicznej. O panu przewodniczącym Tyszkiewiczu już była mowa. 
Pan przewodniczący  Iwiński  to Afryka  i kierunki  dalekowschodnie. Pan przewodni-
czący Waszczykowski to stosunki transatlantyckie. Marek Krząkała staje się ekspertem 
w zakresie stosunków polsko-niemieckich. Jest świetnie zorientowany w tych zagadnie-
niach. Niemcy są naszymi najbliższymi partnerami. 
Jeśli wybierzecie państwo posła Marka Krząkałę do prezydium, to pewne standardy 

Unii Europejskiej nie będą zachowane, bo prezydium będzie tylko w męskim składzie. 
Ale nie wszystkie standardy Unii Europejskiej warto naśladować. Gorąco rekomenduję 
Marka Krząkałę na wiceprzewodniczącego.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję bardzo. 
Rozumiem, że pan poseł Gałażewski nawiązywał do sytuacji z okresu Polski Ludowej, 

kiedy to człowiek był przez wiele lat za młody, a potem stawał się za stary. 
Dziękuję za rekomendację. W związku z tym dziś o północy wylatuję do Afryki połu-

dniowej. 
Czy są inne kandydatury? Pan poseł Godson.

Poseł John Godson (niez.):
Szanowny panie przewodniczący, aby nie było tak słodko, chciałbym zaproponować kon-
trkandydata. To jest człowiek posiadający predyspozycje, aby zostać wiceprzewodniczą-
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cym. Jest doktorem habilitowanym. Zajmuje się finansami międzynarodowymi. Ponadto 
jest prawdziwym Afrykaninem. Rekomenduję pana posła doktora habilitowanego Kil-
liona Munyamę.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję bardzo. Szczerze mówiąc, wydawało mi się, że pan doktor Munyama jest Afro-
polakiem. 
Czy są inne kandydatury na wiceprzewodniczącego? Nie widzę. 
Ponieważ zgłoszono dwie kandydatury, chciałbym zapytać kandydatów, czy wyrażają 

zgodę na kandydowanie.
Pan poseł Krząkała. 

Poseł Marek Krząkała (PO):
Dziękując za zaufanie, zgadzam się.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję.
Pan poseł Munyama. 

Poseł Killion Munyama (PO):
Bardzo dziękuję, panie przewodniczący.
Chciałbym podziękować koledze za rekomendację, ale uważam, że pan prof. Iwiński 

będzie dobrym reprezentantem Afryki w prezydium. 

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję za dobre słowo. Niezależnie od swoich różnych zalet mam i tę wadę, że nie 
jestem Afropolakiem. 
Stwierdzam, że została zgłoszona tylko jedna kandydatura na zastępcę przewodniczą-

cego Komisji – pana posła Marka Krząkały. Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem wniosku o wybór na wiceprzewodniczącego Komisji pana posła 

Marka Krząkały? (19) Kto jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał od głosu? (0).
Stwierdzam,  że Komisja wybrała  jednogłośnie posła Marka Krząkałę na zastępcę 

przewodniczącego Komisji Spraw Zagranicznych. Serdecznie gratuluję wyboru.
Czy w sprawach bieżących ktoś chce zabrać głos? Pan przewodniczący Waszczykowski.

Poseł Witold Waszczykowski (PiS):
Dziękuję. Gratuluję wybranym przewodniczącym. 
Zgłaszam wniosek, aby najbliższe posiedzenie Komisji uzupełnić o punkt „Sytuacja 

uchodźców ukraińskich w Polsce”. Mam na myśli zwłaszcza uchodźców z Krymu, w tym 
społeczność tatarską. Sytuacja tych osób w Polsce jest niewyjaśniona, ich status jest nie-
jasny. Prosiłbym, żeby na najbliższe spotkanie zaprosić przedstawicieli MSZ, MSW oraz 
innych instytucji zajmujących się uchodźcami, aby jak najszybciej przyjąć dyrektywę rzą-
dową w tej sprawie. Jeśli nie uznajemy stanu wojny na terenie Ukrainy, a jednocześnie 
uznajemy status Krymu jako części anektowanej, to musimy dostosować nasze prawo. 
Ludziom tym przynależy się status uchodźcy w Polsce.
Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Wydaje mi się, jako byłemu wiceprzewodniczącemu Komisji Uchodźców i Migracji Zgro-
madzenia Parlamentarnego Rady Europy, że to się nie powinno odnosić tylko do Krymu. 
Mamy sporą falę uchodźców z Ukrainy, nie tylko z Krymu.
Proszę bardzo.

Poseł Małgorzata Marcinkiewicz (niez.):
Dziękuję za udzielenie głosu. Proszę państwa, cały czas mówi się o uchodźcach, o Ukra-
ińcach, a co z naszymi studentami na Ukrainie? Jest tam ok. 600 naszych dzieci. Byłam 
dwa tygodnie temu na Ukrainie. Tam zaczyna się ostra wojna. Spotkałam tabory wojsk 
jadące na wschód. Polscy studenci nie wiedzą, co mają robić. Są to osoby, które ukoń-
czyły drugi, trzeci, czwarty rok medycyny bądź stomatologii. Co z nimi? Dlaczego w tej 
sprawie nikt nic nie mówi? Dlaczego nie przyjmują ich polskie uczelnie, żeby mogli spo-
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kojnie ukończyć studia? Są to osoby połowicznie wykształcone za pieniądze rodziców. 
Poruszmy ten temat.
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Pan poseł Gałażewski.

Poseł Andrzej Gałażewski (PO):
Panie przewodniczący, proszę rozważyć możliwość zorganizowania posiedzenia Komisji 
dotyczącego uchodźców wspólnie z Komisją Spraw Wewnętrznych. Warto by wymienić 
poglądy.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Chciałbym  dodać,  że niedawno  z mojej  inicjatywy  na posiedzeniu  Komisji  Spraw 
Wewnętrznych analizowaliśmy problemy migracji między 54 państwami Afryki a Polską.
Pan poseł Rzymełka.

Poseł Jan Rzymełka (PO):
Panie przewodniczący, temat ten był rozpatrywany w ostatnich tygodniach na forach różnych 
komisji sejmowych. Jeśli mamy to zrobić kompleksowo, zaprośmy też szefowa resortu eduka-
cji. Kilkadziesiąt tysięcy młodych Ukrainek, które w czasie wakacji pracowały we wschodniej 
Polsce, nie ma gdzie wrócić. Na wschodzie Ukrainy nie ma szkół. Jest kwestia umożliwienia 
im zdania matury w Polsce. Ministerstwo Nauki i szkolnictwa Wyższego ufundowało ponad 
600 stypendiów. Nierozwiązany pozostaje problem matury w Polsce.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję.
Pani poseł Arciszewska-Mielewczyk.

Poseł Dorota Arciszewska-Mielewczyk (PiS):
Dziękuję. Szanowni państwo, sugestie formułowane przez posłów są dowodem na to, 
że w okresie tych 7 tłustych lat w ogóle nie zajmowaliśmy się tą problematyką. Kon-
sekwentnie proszę prezydium o podejmowanie kwestii mniejszości polskiej za granicą. 
Problem, który poruszyła pani poseł, dotyczy dorosłych ludzi. Jest to kompetencja sej-
mowej Komisji Łączności z Polakami za Granicą, problem decyzji indywidualnych, a nie 
stypendiów. Jest to bardzo zróżnicowana grupa problemów. Świadczy o to tym, że zbyt 
mało uwagi poświęca się tym kwestiom. Udajemy, że wszystko jest w porządku. 
Dobrze, że jest obecny pan Miron Sycz. Ostatnio gościliśmy społeczność romską, która 

jest jedną z najbardziej zadomowionych w Polsce. W okresie komunizmu nie uciekała 
z Polski, tylko razem z Polakami walczyła z narzuconym ustrojem. Jest to środowisko, 
które nie wyraża żądań, tylko pracuje, pomaga swoim rodakom. Jest to także problem 
70 osób, które przyjechały do Polski i nawet nie uzyskały odpowiedzi, jaki jest ich status. 
Przepraszam, chodzi o społeczność tatarską. Przejęzyczyłam się. 
Nie jest możliwe, aby na jednym posiedzeniu omówić wszystkie te zagadnienia. Komi-

sja musi spotkać się wiele razy, omawiając poszczególne tematy na odrębnych posie-
dzeniach. O samej społeczności tatarskiej rozmawialiśmy dwie godziny. Była do mery-
toryczna debata. Niestety,  stanowisko ministerstwa nie było  satysfakcjonujące. Pan 
minister przeczytał  informację. Nie wypracowaliśmy żadnych wniosków, a potrzebne 
są konkretne decyzje. 
Proponuję podzielenie tego rozległego obszaru tematycznego na poszczególne posie-

dzenia. Warto omawiać te sprawy wspólnie z Komisją Spraw Wewnętrznych oraz z Komi-
sją Łączności z Polakami za Granicą. Bardzo dużo robimy dla mniejszości w Polsce, tylko 
nie ma wzajemności w innych krajach. Od 7 lat zwracam uwagę na ten problem, postulu-
jąc wspólne posiedzenia Komisji. Cały czas pojawiały się jakieś przeszkody. Chciałabym, 
żeby skończyć z propagandą sukcesu i zacząć omawiać problemy.
Prosiłabym, żeby rozpocząć od podjęcia kwestii tatarskiej. Potem zrealizowalibyśmy 

propozycje, które zgłaszaliśmy już do planu pracy Komisji. Będzie to dotyczyło także 
okrągłego stołu, który nie obraduje od 2 lat. Jest wiele kwestii do omówienia. 
Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Dziękuję. Widzę, że ponownie zgłasza się pani poseł Marcinkiewicz. 
Zaczęliśmy merytoryczna  dyskusję.  Prezydium Komisji  przedyskutuje  tę sprawę 

i na następnym posiedzeniu zaproponuje sekwencję spotkań. 
Czy pani poseł Marcinkiewicz nalega na zabranie głosu?

Poseł Małgorzata Marcinkiewicz (niez.):
Cały czas walczę o nasze dzieci, które studiują na Wschodzie i są zrozpaczone. Pochodzę 
z Podkarpacia, skąd wielu ludzi studiuje na Ukrainie. Te dzieci są zagrożone. Chciała-
bym podjąć ten temat na najbliższym posiedzeniu, bo naprawdę na Ukrainie zaczyna 
się wojna.

Poseł Dorota Arciszewska-Mielewczyk (PiS):
To jest też kwestia opieki konsularnej, dyplomatycznej. Od 7 lat prosimy o podjęcie tych 
kwestii.

Przewodniczący poseł Tadeusz Iwiński (SLD):
Jest to cały kompleks spraw. Dziękuję za te propozycje. Prezydium rozważy problem 
i zaproponuje, jak będziemy to rozpatrywać.
Dziękuję bardzo. 
Informuję, że na tym porządek obrad został wyczerpany. Protokół dzisiejszego posie-

dzenia będzie wyłożony do przejrzenia w sekretariacie Komisji. Gratuluję nowemu prze-
wodniczącemu i wiceprzewodniczącemu.
Zamykam posiedzenie Komisji. 


